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DDee  CChhrriisstteennUUnniiee  pprreesseenntteeeerrtt  zziicchh  ooookk  oopp  hheett  iinntteerrnneett::

- http://putten.christenunie.nl: De website voor de ChristenUnie in Putten. 
  (U vindt hier de veel gelezen weblogs van Ard Kleijer en Peter Brink)
- http://gelderland.christenunie.nl: De website van provinciale fractie van van 
de staten van Gelderland.
- http://veluwe.christenunie.nl: De website voor het waterschapsbestuur.

Kunnen wij u per e-mail bereiken ?

Als we u als bestuur via e-mail kunnen bereiken zouden we dat zeer op prijs 
stellen. Op die manier kunnen wij u betrekken bij de meningsvorming rondom 
politieke zaken en daarmee uw betrokkenheid vergroten. Als wij 
uw e-mailadres hebben kunnen wij u de uitnodiging voor 
ledenvergaderingen ook per e-mail doen toekomen. Dat bespaart 
tijd en kosten.Graag vernemen wij uw voorkeur door een 
berichtje te sturen aan secretariaat@putten.christenunie.nl.
Uw secretaris, Luuc Meints
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Van de Voorzitter

Beste ChristenUnie vrienden en vriendinnen,

Voor u ligt alweer de 4e en laatste uitgave van ChristenUnieNieuws  van 2009. 
Wat is de tijd toch weer snel gegaan. Nog even en dan staan we weer stil bij 
de komst van Gods Zoon op aarde. Dan mogen we kerstfeest vieren, het feest 
van leven, licht en liefde.  Ik denk dan aan die mooie en diepzinnige woorden 
uit Johannes 1: “In het begin was het Woord, het Woord was bij God en het 
Woord was God. Het was in het begin bij God. Alles is erdoor ontstaan en 
zonder dit is niets ontstaan van wat er bestaat. In het Woord was leven en 
het leven was het licht voor de mensen. Het licht schijnt in de duisternis en 
de duisternis heeft het niet in haar macht gekregen.”  En Johannes 3: “Want 
God had de wereld zo lief dat hij zijn enige Zoon heeft gegeven, opdat 
iedereen die in hem gelooft niet verloren gaat, maar eeuwig leven heeft.”  Valt 
het u ook op dat Christus alles met de schepping en het ontstaan van deze 
wereld te maken heeft, en dat Gods permanente bemoeienis met deze wereld 
zowel in de Vader als de Zoon tot uiting komt.  Dan kan het zo zijn dat er 
natuurlijke ontwikkeling is van dieren en soorten, maar ontstaan uit het niets 
is onmogelijk, als je ziet hoe mooi en vaak ook onbegrijpelijk het leven in 
elkaar zit.  In dit Darwin jaar konden wij verkondigen dat er een schepper was 
en is, onze levende God.  Legt u daar ook de nadruk op in het gesprek met de 
ongelovige? God is niet aan tijd gebonden. Op Zijn tijd zal Hij weer komen op 
deze aarde. Wat een vooruitzicht. Maranata!

We hebben een periode achter de rug waarin de basis is gelegd voor de 
gemeenteraadsverkiezingen van volgend jaar.  Zowel de kandidatenlijst als het 
verkiezingsprogramma konden worden vastgesteld op de gezellige vergadering 
met stamppotmaaltijd. We zien uit naar een goede en hopelijk ook succesvolle 
campagne. Nogmaals wil ik de selectiecommissie en de verkiezings-
programmacommissie hartelijk danken voor alle verrichte werkzaamheden. 
Veel werk wordt nu verzet om de verkiezingscampagne op orde te krijgen. Dat 
is wel simpel gezegd, maar niet simpel gedaan. Bij deze wens ik dan ook alle 
betrokkenen veel  energie, wijsheid en succes toe in de uitvoering. U zult nog 
veel van hen horen.

In deze uitgave van ChristenUnieNieuws weer diverse bijdragen. Graag uw 
voorbede voor een ieder die zich inzet voor de ChristenUnie. Namens onze 
wethouder, de fractie en het bestuur wens ik u gezegende kerstdagen en een 
voorspoedig Nieuwjaar.

Gerard van den Brandhof.



CU-Nieuws 2009-04

De ChristenUnie is een partij om trots op te zijn. Daarom doen wij een beroep 
op onze huidige leden om nieuwe leden te werven.
De beste methode om dit te doen is de persoonlijke benadering, vraag 
familieden, kennissen en vrienden of zij lid willen worden van de ChristenUnie.
Voor info en het opgeven van nieuwe leden verwijzen wij u naar onze site:  
http://putten.christenunie.nl of tel.nr. 0341-352270 
Bram Francken (Promotie)

Nieuwe leden gevraagd !

Vanuit het college

Uw gift is heel wat waard

Zoals u misschien wel weet is de contributie-inning sinds enige tijd centraal 
geregeld. In het verleden ontvingen we samen met de contributie nog wel eens 
een gift. Deze inkomstenbron is na de invoering van de centrale inning vrijwel 
opgedroogd. 

De verkiezingen werpen hun schaduwen vooruit. In het college is dat wel 
merkbaar, maar de werkverhoudingen blijven gelukkig prima.  Het jaar 2009 
ligt alweer bijna achter ons. Wij mogen nu in de Adventstijd leven en 
verwachtingsvol uitzien naar de komst van Jezus Christus. Ruim 2000 jaar 
geleden werd hij als mens geboren, wij mogen daaraan denken en verwondert 
over raken en tegelijkertijd is de komst van het Kind Jezus niet het einde van 
Gods plan. Zijn plan met deze wereld eindigt pas na de Wederkomst van Jezus 
Christus. Mogen wij hoop- en verwachtingsvol daarnaar toeleven.

In 2009 zijn er veel plannen verder uitgewerkt en worden nu gerealiseerd of 
staan op het punt van uitvoering. Ook na 3 jaar wethouderschap ben ik nog 
vaak verwondert over de voortgang van besluitvorming en procedures. 

Uw giften zijn echter nog steeds veel waard. 
Hopelijk leveren uw giften een klinkende munt op 
in de vorm van een goed verkiezingsresultaat. 
Daarom de oproep om een gift over te maken op 
giro 7865897 ten name van de ChristenUnie 
Putten. Ten overvloede: Zowel de contributie van 
de ChristenUnie als de giften zijn aftrekbaar voor 
de belastingen!

Uw Penningmeester, Pieter Eigenraam
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Op vrijdag 11 december 2009 heb ik de start mogen geven voor de renovatie 
van de Groene Scheg. De eerste bijeenkomst met bewoners was in oktober 
2007. Nu ruim 2 jaar en vele sessies met bewoners, klankbordgroep, 
ontwerpers en uitvoerder verder mogen we starten met de uitvoering, die ca 5 
maanden in beslag zal nemen. Zo werd vrijdag 4 december Henslare deel 1 
geopend. Een project wat meer da drie jaar doorlooptijd heeft gehad voordat 
wij tot uitvoering over konden gaan. Planvorming, bestemmingsplannen, 
grondaankopen, bestek maken, bezwaarprocedures, aanbestedingen etc, het 
kost een zee van tijd. In november is na jaren van bouwactiviteiten de 
Gervenhof officieel geopend. Het is een prachtig parkeerplein geworden en 
van de grootste criticasters heb ik inmiddels begrepen dat ze eigenlijk heel 
tevreden zijn met de manier waarop de Gervenhof is ingericht.

Wij hebben een goede zomer met mooi weer achter de rug, waardor het 
Bosbad heeft kunnen bewijzen een prima voorziening voor Putten te zijn. Het 
mooie weer trok vele bezoekers vanuit Putten, maar zeker ook vanuit de wijde 
omgeving. Ruim 220.000 bezoekers en dat terwijl de opening van het bad 1 
april 2009 was. Voor de korte termijn lijken daarmee de financiën op orde. 
Voor de langere termijn wordt nu gekeken hoe het financiële plaatje eruit 
gaat zien. Positief is te melden dat de verbouwing van het Bosbad ruim binnen 
de daarvoor bestemde budgetten is uitgevoerd. 

De subsidie voor de bibliotheken in Putten is eveneens vastgesteld. 
Opmerkelijk vind ik het dat het Bibliotheekwerk in Putten ruim €50.000 per 
jaar meer kost dan het Bosbad. De Multifunctionele Accommodatie (Kulturhus) 
houdt de politieke gemoederen in Putten al en aardige tijd bezig en zal dat de 
komende maanden ook nog wel blijven doen. Als College zijn wij van mening dat 
een dorp als Putten sociaal matschappelijke voorzieningen als een dorpshuis, 
bibliotheek nodig heeft. De uitdaging is om dat voor de komende jaren op een 
economische manier in stand te houden. Naar de mening van het college is het 
samenvoegen van een aantal voorzieningen in een gebouw op termijn goedkoper 
dan alles apart houden. Ik denk hierbij aan het delen van ruimtes als keuken, 
kantoor, kantine, installaties etc en de mogelijkheid om met een beheerder ipv 
2 of 3 beheerders te kunnen werken.  In ons verkiezingsprogramma zijn wij 
genuanceerd over het Kulturhus. Geen megalomaan gebouw, maar en 
voorziening die passend is voor de schaal van Putten in de omgeving van het 
gemeentehuis.

In 2009 is de sportvisie voor de komende jaren aan de raad aangeboden. In de 
visie wordt vooral ingezet op gezonde leefstijl, bewegen is gezond. Daarnaast 
hebben wij in kaart gebracht hoe het in Putten met de sportvoorzieningen is 
gesteld en wat er de komende jaren op ons af gaat komen. Een sportvisie die 
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handvatten geeft voor de toekomst en de raad de mogelijkheid geeft om te 
sturen op hoofdlijnen, waardoor ad-hoc besluiten als het Laakhuisje in de 
toekomst zoveel mogelijk voorkomen kunnen worden.

Putten is nog steeds een financieel gezonde gemeente. Gezien de economische 
omstandigheden zullen wij de komende jaren met jaarlijkse bezuinigingen te 
maken gaan krijgen die het noodzakelijk maken pijnlijke keuzes te maken. U 
moet denken aan jaarlijkse bedragen van 2 a 3 miljoen Euro. Dat is ca 9% van 
onze begroting.  Wij zijn van mening dat de minst draagkrachtigen zoveel 
mogelijk ontzien moeten worden en dar doen wij onze uiterste best voor. In 
2009 is de regiotaxi in Putten ingevoerd. Er wordt nog niet heel erg veel 
gebruik van gemaakt, maar ik ben blij met deze aanvulling op ons openbaar 
vervoer.

Het centrum, wel of niet fietsen, wel of geen uitstallingen op straat, wel of 
geen invalidenparkeerplaatsen terug in het centrum. Deze vragen hebben de 
gemoederen aardig beziggehouden. Inmiddels loopt er een proef met het 
fietsvrij maken op de woensdagmorgen en van vrijdagmiddag t/m 
zaterdagmiddag. Dit zijn tijdstippen waarop er veel mensen van buiten Putten 
komen winkelen en het druk is in het dorp. Putten heeft deze bezoekers hard 
nodig, want ons winkelbestand is veel groter dan dat bij een dorp met ruim 
23.000 inwoners de gewoonte is. Gelukkig hebben wij ook een besluit kunnen 
nemen over de uitstallingen in het dorp. Vanaf 1 januari as mag 60 cm, 
gemeten vanuit de gevel van de winkel zonder vergunning worden gebruikt 
voor het stallen van goederen. Dat betekent dat het straatbeeld gezellig 
blijft, maar wel overzichtelijker, waardoor het voor mensen die minder ter 
been zijn en mensen met kinderwagens etc veiliger wordt. Verder zijn in het 
centrum weer 3 invalidenparkeerplaatsen aangebracht.

Op het gebied van verkeersveiligheid spelt enorm veel. Op de Nijkerkerstraat 
is stil asfalt aangebracht, de Henslare deel 1 is aangelegd, De Bosrand, 
Kastanjelaan worden binnenkort aanbesteedt. De aanbesteding voor de 
Voorthuizerstraat tussen de Garderenseweg en Stroud is op 21 januari as. 
Daarnaast wordt er op dit moment getekend en gerekend aan een rotonde op 
de kruising Engweg / Halvinkhuizerweg / Molenstraat en een fietstunnel 
Bijsteren in de omgeving v Geenstraat. Of dit alles nog niet genoeg is is de 
Provincie Gelderland druk bezig met de plannen in Huinen (rotonde, 
kominrichting en plateaus), rotonde v Geenstraat. Deze plannen moeten in 
2010/2011 uitgevoerd worden.

Ook op het gebied van duurzame energie is Putten volop in ontwikkeling. Zo 
weren wij genomineerd voor de Gelderse Energieprijs. Deze nominatie hebben 
wij te danken aan het vervangen van alle feestverlichting in het dorp voor Led-
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verlichting in combinatie met het educatieve project met de basisscholen. Aan 
de Rimpelerweg staan lantaarnpalen met LED. Aan o.a. de Telgterweg zullen 
deze lantaarns binnenkort ook worden geplaatst. Het meest in het oog 
springende project is het agro-businesspark. Het idee is om bedrijven die zich 
bezighouden met duurzame energie te clusteren om zo, meer duurzame 
energie op te wekken. Zo heeft een vergister als bij product, warmte. Deze 
warmte is bv toepasbaar voor algenkweek of bio-ethanol. Dit soort 
productieketens levert kansen op voor het duurzamer maken van onze 
energievoorziening, levert kansen op voor agrariërs, levert kennis en innovatie, 
die weer kunnen leiden tot economische kansen werkgelegenheid etc. 

Ik ben in mijn overzicht lang niet volledig geweest, maar u heeft wel een 
indruk van zaken die spelen en of gespeeld hebben. Mocht u vragen op 
opmerkingen hebben een telefoontje is zo gepleegd.

Ard Kleijer

Goede begrotingsvergadering !

Al tijdens de voorbereidingen voor de begrotingsvergadering viel de 
eensgezindheid mij op in de coalitie: geen verborgen argumenten, 
welwillendheid voor elkaars moties. De VVD heeft een motie voor meer 
uitgaven voor sport en het CDA roept welwillend dat over de tekst van de 
motie valt te praten. De SGP komt met een goede motie voor de 
gemeentelijke aanschaf van AED’s (een apparaat dat kan helpen bij een 
hartstilstand). Let wel, een motie die geld gaat kosten!  Je zou verwachten 
dat de SGP vindt dat mensen zelf maar een AED moeten aanschaffen. En de 
ChristenUnie, die heeft dit keer maar één motie. Ook heel bijzonder.

Ik vond persoonlijk de motie van de SGP de mooiste. Het voorstel is om 
allemaal 6-minutenzones te maken in Putten. In elke 6-minutenzone moet een 
Automatische Externe Defibrillator (AED) aanwezig zijn. De eerste minuten 
bij een hartstilstand zijn immers van groot belang. De ambulance is dan vaak 
te laat, want de aanrijtijd is vaak ongeveer 11 minuten. Mensen die opgeleid 
zijn om met een AED om te gaan, kunnen iemand met een hartstilstand dan 
alvast helpen totdat het ambulancepersoneel het kan overnemen. Ook op mijn 
werk wordt het apparaat aangeschaft. Ik krijg ook zo’n opleiding en ik kan dus 
’s avonds en in het weekend ook in Putten hulpverlenen. Belangrijk onderwerp 
dus en heel concreet voor alle inwoners.

Ook de motie om SDCP een kunst-grasveld te geven verdient waardering. SDC 
heeft veel leden en is de grootste sportvereniging van Putten. Ook spelen veel 



CU-Nieuws 2009-04

jonge Puttense jongens en meisje voetbal bij SDC. De voetbalvelden worden zo 
intensief bespeeld dat ze regelmatig kapot worden gespeeld. Met een kunst-
grasveld is het kapotspelen verleden tijd. Ik hoop dat we mogen komen kijken 
als er voor het eerst gespeeld wordt op dat kunst-voetbalveld.

De fietstunnel bij Terra Nova is natuurlijk een heel belangrijk onderwerp als 
het gaat om veiligheid, en dat was dan ook de reden van een motie van het 
CDA. De moeders van Bijsteren (en de vaders natuurlijk ook) kunnen gerust 
zijn: er komt een tunnel. De moeders hebben onlangs ingesproken tijdens een 
raadsvergadering en voor de tunnel een goed pleidooi gehouden en hier 
plukken ze de vruchten van. Zo blijkt de politiek toch weer eens heel dicht bij 
de burger te staan. Ard had al tekeningen die de tunnel in grote lijnen 
schetsten en die zagen er goed uit.

Onze eigen motie was natuurlijk ook een goede. In een tijd van geldtekort 
moet je besparen. De ChristenUnie heeft het voorstel gedaan om de 
raadsstukken niet meer uit te printen en te kopiëren en te bezorgen, maar alle 
raadsleden een e-reader (e-book) te geven en de raadsdocumenten op deze 
manier te verspreiden. Je krijgt je stukken dan per mail binnen en kunt ze 
vervolgens van je computer op je e-book laden. Dat e-book kun je overal mee 
naar toenemen. Het gebruik is heel eenvoudig en je kunt zelfs notities maken 
in de kantlijn. Nog een voordeel van digitalisering is dat raadsleden en 
commissieleden makkelijk van huis uit het raadsarchief kunnen raadplegen.
Natuurlijk is het wennen. En dus zagen niet alle raadsleden dit meteen zitten. 
Maar een meerderheid vindt het wel goed om een onderzoek te starten naar 
het gebruik van deze apparatuur. Of iedereen er aan mee gaat doen weet ik 
niet, maar dat het een besparing is weet ik wel zeker. Ik ben benieuwd of de 
raadsleden van de nieuwe raad in maart allemaal met een e-reader lopen!

Na afloop van de begrotingsraad gaan we altijd met z’n allen uit eten. De 
burgemeester is dan de gastheer en deze keer had hij Stroud uitgekozen als 
plaats om te gaan eten. Het was een gezellige maaltijd met echte Hollandse 
kost: boerenkool, hutspot, zuurkool en rode kool met appels. Lekker en gezellig 
met elkaar na een drukke en spannende tijd.
 
Voor onze fractievoorzitter Hendrie van Beek was dit de laatste 
begrotingsvergadering. Hij heeft dus voor de laatste keer zijn toespraak 
gehouden. Ik ben benieuwd wie dat volgend jaar gaat doen. Maar Hendrie 
bedankt, het was een mooie en goede toespraak!

Peter Brink
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Gevoelig of Betrokken in Putten?

Ik ben een krantenlezer en daarom geen Telegraaflezer. Met deze krant van 
klagerig en zich misdeeld voelend Nederland heb ik niet zo veel. In veel 
openbare gelegenheden ligt deze krant als enige op de tafel. Zo ook in 
restaurant van het Bosbad. Tegenwoordig vertoeven wij daar ongeveer drie 
keer per week voor de zwemlessen van twee van onze drie kinderen. 

In de Telegraaf van 12 november jl las ik een artikel van Hoogleraar Sociale 
Psychologie Roos Vonk. Het artikel was naar aanleiding van haar  boek: Ego’s 
en andere ongemakken. Boven het artikel stond de kop: “Geef jezelf eens een 
schop onder je kont.”Een boute uitspraak voor een hoogleraar. In haar boek 
beschrijft zij de hedendaagse cultuur van gevoelens en het veel gehoorde 
“blijf bij jezelf,” authenticiteit is ook zo’n kreet. Zij zegt dat deze cultuur 
behoorlijk primitief en kinderlijk is. De wereld zou er een stuk aangenamer en 
beleefder op worden als er meer wordt nagedacht voordat de halve wereld 
deelgenoot wordt gemaakt van onze gevoelens en emoties. Zij zegt over de 
heersende cultuur: Het is niet anders dan: “emotionele incontinentie van 
opgeblazen ego’s.” 

De laatste tijd constateer ik dat wij ook in Putten in een dorp leven met 
opgeblazen ego’s en klagers:
- Zijn er ergens nieuwe ontwikkelingen en hup de tegenstanders roeren zich 
direct. Vaak ook mensen die eigenlijk niet eens goed weten waar ze nu precies 
tegen zijn, maar ze “voelen” dat iets niet goed is en weigeren de feiten onder 
ogen te zien.
- Ik merk in mijn werk ook vaak dat mensen alleen maar hun zin willen hebben 
en er dan van alles bijslepen om hun gelijk maar te halen.  Leg je een 
speelveldje aan: wordt er gedaan alsof kinderen monsterachtige wezens zijn, 
die alleen maar voor overlast zorgen.
- Heb je het voornemen een verkeersmaatregel te nemen gaat het voor de een 
niet ver genoeg, terwijl de ander het belachelijk vindt. Ieder voor zich heeft 
al bedacht hoe de gemeente het moet doen. 
- Gaat de gemeente een weg reconstrueren gaan er brieven door de buurt, die 
feitelijke onjuistheden bevatten, maar wel een gevoel oproepen, alsof de 
gemeente er niets van begrijpt.
- Zijn er vanwege wegwerkzaamheden, wegomleggingen aangegeven is het 
weer niet goed genoeg, want mensen hebben het gevoel dat het duidelijker 
had gekund. 
- Worden onderzoeken en rapporten van gerenommeerde bureaus aangeboden 
over bijvoorbeeld verkeersstromen, snelheidmetingen, demografie, 
woningbouw etc en de uitkomsten bevallen ons niet, dan zeggen wij gewoon dat 
wij het gevoel hebben dat de onderzoeken niet deugen. Om vervolgens te 
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Het Waterschaps-Stormglas

De besturen van de waterschappen hebben een stormachtige periode achter 
de rug. Niet dat depressies zorgden voor zware buien en opstuwing van water. 
Nee, we hebben op verzoek van onze staatssecretaris Tineke Huizinga in een 
heel korte periode van 5 weken gekeken hoe we het waterbeheer nog 
effectiever en efficiënter kunnen uitvoeren. Dit heeft geresulteerd in de 
actie “Storm”. 

Van diverse kanten is geroepen om het opheffen van de waterschappen, en 
deze maar onder te brengen bij provincies. De argumentatie daarbij was dat 
het weghalen van een bestuurslaag voor minder bestuurlijke drukte zou 
zorgen en daarmee kostenbesparingen zou opleveren.  Of dit het beoogde 

betogen waarom het eigen gevoel wel deugd en de voorliggende onderzoeken 
niet.
- Zo wordt er voor het gevoel ook altijd te weinig gecommuniceerd door de 
gemeente. Zelfs als de feiten anders uitwijzen wordt dit gewoon beweerd.

Wat ik bij al deze `gevoeligheden` vaak mis is oprechte betrokkenheid bij de 
buurt, het dorp, de gemeenschap. In zeer veel gevallen betreffen de geuite 
gevoelens inderdaad de opgeblazen eigenbelangen. 

Discussies op basis van feiten worden steeds spaarzamer, want iedereen voelt 
van alles en vindt ook maar dat de hele wereld deelgenoot gemaakt moet 
worden van het gevoel.

Betrokkenheid is ook een gevoel. Betrokken ben je op elkaar, met de buurt, 
met de kerk, de vereniging, het dorp etc. Betrokkenheid is:  het goede zoeken 
voor de ander. Jezus Christus geeft in Zijn samenvatting van de tien geboden 
aan dat het in het Christelijk geloof gaat om God liefhebben boven alles en de 
naaste als jezelf. Dat is echte betrokkenheid.

Zet dat eens tegenover de tegenwoordig vaak geldende praktijk van jezelf 
liefhebben boven alles. En de naaste? Die moet maar voor zichzelf opkomen, 
in die geest handelen velen ook in Putten.

Ik maak mij daar zorgen over. Als u dat ook doet stem dan op DV 3 maart 
2010 op de ChristenUnie: Stabiel en betrokken.

Ard Kleijer 
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effect zou opleveren is niet onderzocht. Van de waterschappen is anderzijds 
wel bekend dat zij hun werk met een relatief klein aantal ambtenaren zeer 
efficiënt uitvoeren. Daarbij staat Nederland voor grote wateropgaven in de 
toekomst. Klimaatverandering waardoor buien intensiever worden, de 
hoogwaterafvoer van rivieren groter wordt, en de alsmaar stijgende 
zeespiegel zorgen ervoor dat we ingrijpende maatregelen moeten nemen. In 
het gebied van Waterschap Veluwe is dit bijvoorbeeld de aanleg van de 
hoogwatergeul van Veessen-Wapenveld. Maar ook de vanuit Brussel opgelegde 
Kader Richtlijn Water heeft grote gevolgen. We moeten zien dat we meer 
water vasthouden en bergen, i.p.v. zo snel mogelijk afvoeren. 

Bij de Veldbeek zijn hiervoor alle diverse maatregelen genomen. Het 
Waterschap probeert de loop van de sprengen en beken meer te laten 
meanderen, en legt waar mogelijk flauwe oevers en zogenaamde 
retentiegebieden aan zodat er meer ruimte is voor overtollig water. Daarmee 
wordt niet alleen wateroverlast voorkomen, maar wordt ook verdroging 
tegengegaan. Daar is veel geld voor nodig. Een deel daarvan komt via de 
waterschapsbelastingen binnen, en een ander deel weer via de provincie.  Dat 
de waterschappen hiervoor zorg dragen heeft internationaal de aandacht. In 
New Orleans en Engeland zijn ze maar wat jaloers op het feit dat we het hier 
zo goed geregeld hebben. Maar het kan nog beter, en vooral efficiënter.

Het verzoek van staatssecretaris Tineke Huizinga om onderzoek te doen naar 
mogelijkheden om het waterbeheer efficiënter en effectiever uit te voeren 
heeft er toe geleid dat de Unie van Waterschappen gestart is met de actie 
Storm. Met unanieme instemming van de besturen van alle 26 waterschappen 
in ons land zijn voorstellen gedaan om te komen tot ingrijpende bezuinigingen 
bij handhaving van de kwaliteit en veiligheid van het waterbeheer. Deze 
voorstellen zijn in een brief van 4 november j.l. aan de staatsecretaris 
verwoord. In 2011 denken we met onze ideeën al 100 miljoen te kunnen 
bezuinigen op de rijksbegroting. De voordelen daarvan komen ook ten goede 
aan gemeenten en provincies. Dat kan alleen als inderdaad de bestuurlijke 
drukte wordt verminderd. Het betekent een herverdeling van taken en 
verantwoordelijkheden. Zo is er het voorstel om het rioolbeheer en de 
zuiveringen onder te brengen in 1 organisatie. Tevens doen we het voorstel 
om de ruimtelijke ordening bij de provincie te laten, maar het provinciaal 
waterhuishoudingplan met zijn overlap met de waterhuishoudingplannen van 
de waterschappen te laten vervallen. De taak van de muskusrattenbestrijders 
kan geheel door de waterschappen worden gefinancierd en uitgevoerd. Dit 
betekent een directe besparing voor de provincies, bij gelijkblijvende lasten 
voor de burger. Ook zien we mogelijkheden om de belastingheffing van 
waterschappen en gemeentes onder 1 organisatie te laten vallen. Voor de 
burger betekent dit meer transparantie.  
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Opschaling naar grotere waterschappen geeft ook mogelijkheden om kosten 
te besparen, en beter voorbereid te zijn op de toekomst. Waterschap Veluwe 
is wat dat betreft al in vergaande besprekingen over een fusie met 
Waterschap Vallei en Eem. Helaas moet ik constateren dat de provincies 
Utrecht en Gelderland eerder drempels opwerpen, dan dit proces willen 
bevorderen. Ik kan me niet aan de indruk onttrekken dat het veelal meer gaat 
om macht en invloed dan om het beste te bereiken voor de burger.

In deze discussie over de positie van de waterschappen mag ik een 
belangrijke rol spelen. Het zit niet alleen in mijn portefeuille, maar als enige 
ChristenUnie heemraad in Nederland probeer ik daarin een coördinerende rol 
binnen de ChristenUnie te vervullen. Recentelijk heb ik  veel overleg gevoerd 
met Ernst Kramer en Ed Anker van de tweede Kamerfractie. Ook met de 
politieke secretaris van Tineke Huizinga heb ik veel contact. De discussies 
zijn ook binnen het partijbestuur niet onopgemerkt gebleven. Er is nu een 
thematische partijcommissie provincies en waterschappen gevormd die zich 
zal buigen over de gewenste staatsinrichting.  In deze commissie mag ik de 
waterschappen vertegenwoordigen.

Op dit moment wordt in Den Haag alles ter discussie gesteld. Ook de 
inrichting van het huis van Thorbecke (dateert van 1848) kan mogelijk anders 
worden vormgegeven. Behalve het opheffen van waterschappen is ook al 
genoemd het opheffen van provincies en het creëren van landsdelen, het 
samenvoegen van diverse ministeries, en meer regionale samenwerking tussen 
gemeentes. Dat alles ter discussie staat ligt aan het feit dat op de 
rijksbegroting op termijn 20% moet worden bezuinigd. We spreken dan over 
een bedrag van 35 miljard. Zo’n bedrag krijg je niet bij elkaar door de 
kaasschaafmethode toe te passen. Je moet dan echt gaan herstructureren. 
Ik constateer dat de Vereniging van Nederlandse Gemeenten en vooral het 
Inter Provinciaal Overleg nog lang zo ver niet zijn. De komende tijd zal leren 
of de benodigde veranderingen van bovenaf worden opgelegd, of dat de VNG 
en het IPO in navolging van de Unie van Waterschappen ook met hun eigen 
voorstellen zullen komen. 

Dat er wat moet gebeuren is wel zeker. Het is uniek dat de ChristenUnie aan 
deze discussie ook binnen het kabinet een wezenlijke bijdrage kan leveren. 
Mijn complimenten aan Tineke Huizinga die in dit opzicht al een eerste stap 
heeft gezet met haar verzoek aan de waterschappen. We zien uit naar de 
eerste reactie van het kabinet, die naar verwachting in de maand december 
zal worden gegeven. Mocht u vragen, ideeën of suggesties hebben die bij 
kunnen dragen aan de discussie dan houd ik mij van harte aanbevolen.

Gerard van den Brandhof
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Kroniek van opmerkelijke zaken
Opmerkelijk (wonder) is dat we december 2009 weer in Adventtijd ( 
verwachting) mogen leven. Niet de Wereldlijke maar de Kerkelijke kalender: 
 van Kribbe naar Kroon in de gestalte van de Here Jezus Christus is bepalend 
voor onze levens-  en wereldgeschiedenis. Mogen we daaruit in geloof leven in 
een wereld die ons dagelijks kan verwonderen en ontzetten.

In dit laatste nummer van ChristenUnie nieuws  2009 willen we elkaar, leden 
en sympathisanten, voor 2010  opdragen aan de God en Vader van onze Here 
Jezus Christus. Dat we ook in het nieuwe  jaar elkaar in ChristenUnie verband 
tot een hand en een voet mogen zijn.

Landelijk en gemeentelijk is er dit jaar politiek-bestuurlijk heel wat over het 
voetlicht gebracht. In woorden veel meer dan in daden! Met name landelijk 
bezien treedt er in het politieke debat een vergroving op die op z’n minst 
verontrustend genoemd mag worden. Mannetjes en vrouwtjes makerij in de 
eindeloze, elkaar afbrekende, mediadiscussies.  Het ernstige daarvan is, dat 
de kiezers daar de dupe van zijn. Zij moeten het doen met politieke 
besluitvorming die nauwelijks begrepen wordt door de wijze waarop zij tot 
stand komt. Een nauwelijks verholen afkeer bij velen van de politiek is daarvan 
het gevolg. Het zou geweldig zijn als de waarden en normen discussie onze 
politici in haar greep kreeg ten aanzien van eigen optreden. 

Een exceptioneel voorbeeld daarvan was het moment dat Koningin Beatrix 
besloot weer regelmatig openhartige gesprekken over het beleid met 2e 
Kamerleden  te voeren. Tien jaar daarvoor waren deze gesprekken door de 
Koningin beëindigd,  omdat de Kamerleden zich niet hielden aan de afspraak 
over de inhoud van het besprokene niet naar de media te lekken. Notabene, 
het eerste gesprek dat zij dit najaar voerde werd na afloop door een VVD-er 
gelijk aan de Pers doorverteld. 

Opmerkelijk is de toename zowel binnen de landelijke als de gemeentelijke 
overheid van beleidsvoornemens ten aanzien van kinderen en jongeren. Ouders 
laten zich dat blijkbaar ook steeds gemakkelijker aanleunen door een cultuur 
van afwezigheid in de opvoedingssituatie en onmacht als het om gezag gaat. 
Zo wil  onze minister van gezondheid programma’s ontwikkelen om de 
zwaarlijvigheid van veel kinderen te lijf te gaan. 

En dan wordt er voor de zoveelste maal toch weer naar het onderwijs 
gekeken. Naschoolse gym wordt op veel scholen ontwikkeld. Toch zullen ook de 
ouders hier niet stil mogen blijven zitten. In deze tijd met werkende ouders, 
valt dat echter niet mee. Kinderen lichamelijk en geestelijk opvoeden is 
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boeiend en vermoeiend, vraagt tijd en aandacht. Een kind is evenals een 
volwassene geneigd tot alle kwaad.

André Rouvoet heeft tijdens het Europees gebedsontbijt in Brussel 
gesproken over het doorgeschoten Europese vrijheidsbegrip: Wat is er aan de 
hand met vrijheid? Het gangbare vrijheidsbegrip is het liberale idee van het 
individuele recht om te doen wat je maar wilt, zolang het je medeburgers niet 
schaadt. Dit is een negatief vrijheidsbegrip: de afwezigheid van dwang. 
Politiek gesproken wordt de vrijheid bedreigt door de verabsolutering van 
individuele rechten. Zo leidt verabsolutering van de vrijheid van meningsuiting 
tot het recht op kwetsen van de diepste religieuze gevoelens. Verabsolutering 
van het recht op gelijke behandeling leidt tot het verbieden van religieuze 
organisaties om personeel te werven met een gelijke overtuiging.

Het gangbare vrijheidsbegrip verdient volgens Rouvoet heroverweging. 
Daarvoor brengt hij twee Bijbelse principes naar voren. 
- Het eerste is uit Galaten 5: “U bent geroepen om vrij te zijn. Misbruik 
die vrijheid niet om uw eigen verlangens te bevredigen, maar dien elkaar  in 
liefde”. De boodschap is dat een mens pas vrij is als hij losraakt van zelfzucht 
en zijn naaste leert lief te hebben. Dit is de blinde vlek van de hedendaagse 
vrijheidsidee. God stuurde zijn volk niet naar het Beloofde Land met de 
boodschap: “Ga, en doe waar je zin in hebt” Hij gaf hun de Tien Geboden als 
de weg naar de vrijheid. Ware vrijheid luistert naar wetten.           
- Het tweede Bijbelse principe is dat van de overheid als dienares van 
God. Zij moet worden gehoorzaamd, maar de begrenzing ligt in de oproep God 
meer te gehoorzamen dan mensen. Dat betekent geen totalitaire staat, maar 
ook scheiding van kerk en staat.

Niettemin moet de overheid morele keuzes maken, namelijk om te waarborgen 
dat de verschillende kringen in de samenleving kunnen functioneren naar Gods 
bedoeling en niet in strijd komen met de publieke gerechtigheid. Onbegrensde 
bonussen die onverantwoorde risico’s stimuleren, ontwrichten het financiële 
systeem, en zijn dus in strijd met de publieke gerechtigheid. Ook 
kindermishandeling is in strijd met de publieke gerechtigheid en vraagt om 
ingrijpen van de autoriteiten in het gezinsleven.

De overheid (rijk en gemeente) kan dus nooit moreel neutraal zijn. Om die 
reden roept christelijke politiek, hetzij landelijk, hetzij gemeentelijk, vaak 
boze reacties op.  Vrijheid is niet hetzelfde als het opheffen van grenzen, 
maar dat vrijheid wordt gerealiseerd door grenzen in acht te nemen. Daarom 
is het niet tegenstrijdig als een overheid grenzen aan de vrijheid stelt.

Cor Houweling 
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Vanuit de provincie

Week van de Jeugdzorg 2009: Bezoek aan de William Schrikker Groep te 
Apeldoorn.

Dit jaar had ik tijdens de ‘Week van de Jeugdzorg’  het voorrecht de William 
Schrikker Groep te bezoeken. In het meetingpoint werd ik ontvangen door 
Hans Bolt (team manager) en Harry Pastoor (gezinsvoogd).
Harry en Hans vertellen  me over het reilen en zeilen binnen de William 
Schrikker Groep, deze organisatie werkt met name voor mensen met een 
handicap, mensen die bescherming en ondersteuning nodig hebben. Naarmaat 
het gesprek vordert, groeit ook de waardering en het respect dat ik voor deze 
mensen krijg. 
Na tweemaal een bezoek aan De Glind gebracht te hebben is het goed om dit 
jaar een andere schakel binnen de JeugdZorg te zien, dit maakt het beeld van 
de totale JeugZorgketen weer een stukje completer.
Tijdens het gesprek komen een aantal situaties uit de JeugdZorg erg duidelijk 
naar voren, Eén van de zaken waar we uitgebreid bij stilstaan is de 
indicatiestelling en alles wat daar mee te maken heeft. Het wordt me steeds 
duidelijker dat we op dit gebied nog wel een paar slagen kunnen maken, 
eenvoudiger procedures en meer waardering voor de professional. 
Waardering, door te luisteren, waardering door het overnemen van een 
indicatiestelling, waardering door het minder vaak ter discussie stellen van de 
indicatiestelling. De professional hij ofzij staat midden in de dagelijkse 
problematiek, heeft het beste voor met de kinderen die aan zijn of haar 
verantwoordelijkheid worden toegewezen.
‘ Out of the box’  denken en Lef hebben dat is wat mij bij blijft tijdens het 
bezoek een het ‘ Kort Verblijf Tehuis’, in het huis van de ‘ JP van den Bent 
Stichting’  kom ik iemand tegen die oog heeft voor de zorgvrager. 
Een stage tijdens de ‘ Week van de JeugdZorg’  van harte aan te bevelen en 
zeker voor herhaling vatbaar, want:
-  het levert een goede bijdrage aan de beeldvorming over de jeugdzorg
-  het geeft je een goed beeld van de problematiek waar men in de dagelijkse 
praktijk mee te maken heeft
-  het levert waardering op voor de mensen die dagelijks aan het werk zijn in 
de jeugdzorg
-  het maakt duidelijk dat de Jeugdzorg recht heeft op onze aandacht en 
waardering
-  al deze zaken helpen ons uiteindelijk bij het maken van onze politieke 
keuzes.

Lubbert van den Heuvel, statenlid 




